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مشیاصلاحطلبی
تغییرنکرده

حمیدرضــا جلایی پــور، تحلیلگــر و فعــال سیاســی 
اصلاح طلب در گفت وگو با خبرآنلاین درباره تغییر مفهوم 
اصلاحــات گفت: »پاســخ کوتاه این اســت که مفهوم 
اصلاحات به عنوان یک راهبرد برای تغییر ابعاد نامطلوب 
جامعه همچنان سرجایش هست و تغییر نکرده است. 
راهبرد اصلاحات یعنی التزام به تغییر از راه های تدریجی 
و قانونی و خشونت پرهیز. اصلاحات در برابر انقلابی گری 
قرار می گیرد. اما چیزی که تغییر کرده پایگاه رای نیروی 
سیاسی اصلاح طلبان اســت نه مشی اصلاح طلبی.« 
او ادامه داد: »می شــود گفت بعد از انقلاب، دو جریان 
بوده که می تــوان آن ها را رصد کرد. یک جریان، همین 
جریان ملتزم بــه اصلاحات بوده اســت. یعنی انقلاب 
پیروز شده است و نظام سیاسی تشکیل شده است و با 
امکانات این نظام سیاسی و امکانات قانونی و از طریق 
شبکه های انتخاباتی و مناسبت های آن، دست به تغییر 
مشکلات جامعه بزنیم. چنین نیروی اصلاحی را بعد از 
انقلاب داریم. ولی در دوره اصلاحات، این جریان برای 
خود نام گرفت و تحت عنوان جبهه اصلاحات و نیروهای 
سیاسی اصلاح طلب، نام سیاسی گرفت. ضمن اینکه 
فراتر از آن حتی یک جنبش اصلاحی نیز شکل گرفت.« 
این استاد دانشگاه همچنین گفت: »در انتخابات اول 
آقای خاتمی ۸۰ درصد مشــارکت وجود داشته و حتی 
تمام لیســت اصلاح طلبان در مجلس ششــم در تهران 
پیروز شــد. شوراهای شهر تشــکیل دادند و یک پایگاه 
خیلی قوی داشتند. اما در حال حاضر تغییر کرده است. 
این حرف درســت است که در این دو دهه هم حکومت 
ما و هم جامعه تغییر کرده اســت. به تعبیــری امروزی 
در جامعه دیجیتالی هیچ نیروی سیاســی و شخصیت 
سیاســی را نمی بینید که پایگاه خیلی محکمی داشته 
باشد. نه اصول گرایان و نه اصلاح طلبان و نه تحول طلبان 
و نه ســرنگونی طلبان پایگاه فراگیری ندارند. برای فهم 
پایگاه شــکننده آن ها هر ماه به نظرسنجی و پیمایش 
حرفه ای نیــاز داریــم.« او ادامــه داد: »هم اکنون همه 
نیروهای سیاسی، یک پایگاه شکننده دارند. ولی نکته 
اینجاست که راهبرد اصلاحات همچنان در برابر راهبرد 
اصول گرایان رادیکال و راهبرد تحول طلبان )که از انقلاب 
آرام دفاع می کنند( و راهبرد سرنگونی طلبان )که مدافع 
جنگ خارجی و ویرانی ایران اند( قابل دفاع اســت. این 

همان تداوم اصلاحات را می رساند.« 

ایجادهزینهبراینظام
علی سعیدی، رئیس دفتر عقیدتی سیاسی فرماندهی 
کل قوا به سخنان جنجالی غلامرضا قاسمیان واکنش 
نشان داد و در یادداشتی نوشت: »به دفعات مشاهده 
می شود که افراد سرشناس و خواص در اظهارنظرهای 
خود در موضوع شخصیت های شهید و یا علماء بزرگوار 
و یا مسائل امنیتی، نظامی مطالبی را به زبان می آورند 
که یا چندان به آن ها ارتباطی ندارد و یا بیان آن مطالب 
موهن بوده و یا زمینه ســاز اختلاف در بین کشورهای 
دوست شده و یا مســائل امنیتی و زمینه ساز تحریک 
دشــمنان گردیده و برای نظام »هزینه اضافی« ایجاد 
می کند، اخیراً یکی از روحانیون بنام، در سفر حج خود 
مطالبــی به زبان آورد که هم برای خود ایجاد مشــکل 
نمــود و هم برای نظام »هزینه زیــادی« فراهم کرد و یا 
روزهای قبل و در دوره های پیشین برخی از چهره های 
روحانی، نظامی، سیاسی در مورد اشخاص یا مسائل 
نظامی، دفاعی مطالبی را بیان کرده اند که با واقعیت ها 
انطبــاق نداشــته و یــا خــارج از وظیفه آنان اســت و 
بهانه هایی به دست دیگران می دهد که پاسخگویی را 
با مشکل مواجه می سازد.« او همچنین نوشت: »اینکه 
افــراد در موضوعات مختلف بدون توجه به پیامدهای 
امنیتی، سیاســی، اجتماعــی اظهارنظــر می کنند 
پدیــده عجیبی اســت که یا ناشــی از خودبزرگ بینی 
و خودشــیفتگی و یــا اظهــار وجــود و خودنمائی و یا 
توهم گرایی و جوگرایی و یا انگیزه های سیاسی بوده که 
در درجه اول چهره خود آن ها را مخدوش می کند و در 
مرحله بعد بدون فایده قابل توجه مشغله ذهنی برای 

مسئولان و مردم به وجود می آورند.« 

به نمایندگان، کارکنان و مدیران مجلــس داده اند. این کار در یک فرآیند 
مجرمانه اتفاق افتاده؛ یعنی یک شرکتی به نام رادین مبین غرب با بهمن 
موتــور قرارداد امضا کرده که ارکان این شــرکت دو دختر هســتند که در 
کوهدشت لرستان در حال چوپانی هستند. در این شرکت یکی مدیرعامل 
و دیگری رئیس هیئت مدیره است و با یک سرمایه ثبتی صدهزار تومانی 
این شرکت را تاسیس کردند که بعداً معلوم شد این دو دختر اصلًا روح شان 
هم از این قضیه خبر ندارد، اما از کارت ملی این ها استفاده شده است.« او 
تاکید کرد: »الان باید کشف شود که موضوع چه بوده و با چه نیتی این کار 
صورت پذیرفته و امضای معاون مجلس پای این قرارداد و دستور واگذاری 
چه کار می کند.« البته او بابت این موضوع به دادگاه رفت و مجرم شناخته 

شد.
فاطمی امین، وزیر وقت صمت این اتهام را رد کرده و گفت: »خبر کذبی 
منتشــر شد که همه مردم متضرر شــدند و اتهامی نه در شأن نمایندگان 
مجلس و نه دولت انقلابی وارد شد که ظلم بزرگ و کذب محض بود. چرا با 
آبروی افراد بازی می کنید که البته آبروی مومن نزد خدا است. فاطمی امین 
وزیر صمت دولت، آلوده به فساد نشده و این اخبار کذب به اعتبار عمومی 

ضربه می زند.«
اما این خبر از سوی برخی از نمایندگان مجلس تایید شد تا مشخص شود 
آقای وزیر هم تکذیبیه کذبی را منتشــر کرده است. ابوالفضل ابوترابی، 
نماینــده نجف آبــاد تاکید کرد: »ماشــین هایی که نماینــدگان گرفتند 
رانت بوده اســت و اصل این خبر صحت دارد. ۵۷ نفر علاوه بر دناپلاس 
خودروهای شاســی بلند نیز گرفتنــد.« او درباره تکذیــب خبر واگذاری 
خودرو به نمایندگان توســط هیئت رئیسه و هیئت نظارت بر نمایندگان، 
گفت: »اسامی نمایندگانی که خودرو دریافت کرده اند دست خود هیئت 
رئیســه و هیئت نظارت است.« برخی از نمایندگان معتقد بودند گرفتن 
این خودروها برای رسیدگی به حوزه انتخابیه اشکالی نداشته و برخی از 
نمایندگان هم این رانت )به قول ابوترابی( را کمتر از سوءاستفاده های دوران 
پیشین خود دانستند. شهریار حیدری، نماینده قصر شیرین از جمله این 
نمایندگان بود که درباره دریافت شاسی بلندها، تاکید کرد: »اگر در دوران 
مجلس یازدهم سوءاستفاده و رانتی هم شده باشد وقتی جمعش کنیم به 
اندازه سوءاســتفاده یک نماینده دوره قبل نیست. هزاران هکتار زمین و 
ارضی کشاورزی و ملی را غارت می کنند چرا واقعاً آنها مطرح نشد؟ این که 
شاسی بلند را می گویند و جوری وانمود می کنند که انگار نمایندگان دوره 
یازدهم آمده اند لکسوس استفاده کرده اند؛ نخیر اینطور نیست. اگر هم 
ماشینی داده شده ماشین های چینی است که فقط به درد خود چینی ها 
می خورد و اختلاف قیمت بازار و با ثبت نام دولتی به ۱۰۰ میلیون تومان هم 
نمی رسد و نمی شود اسمش را سوءاستفاده گذاشت؛ چه بهتر که این ها 

شفاف سازی می شد.«

شائبهرشوهگیریدراستیضاحهمتی �
در این دوره مجلس )دوازدهم( اما انگار شــرایط متفاوت شــده است. به 
نظر می رســد نمایندگان این موضوع را به ابزاری برای پیشــبرد اهداف و 
مقاصد سیاسی خود تبدیل کرده اند. ۵ اسفند حسینعلی حاجی دلیگانی، 
نماینده شاهین شهر در جلسه علنی، گفت: »این روزها تماس های زیادی 
بــا ما و همکاران می گیرند. وقتی رئیس ســازمانی نزدیک بــه ۷۵ نفر از 
نمایندگان را دعوت می کند و تنها تعداد کمی از آن ها، به اندازه انگشتان 
یک دست، شرکت می کنند، این موضوع قابل تأمل است. همان کسانی 
که شــرکت کردند نیز هدیه های دریافتی را به دستگاه های نظارتی ارائه 
کردند. معاونین بانک ها و بانک مرکزی و بعضاً استانداران تماس می گیرند 
و به همکاران ما فشار می آورند که از استیضاح وزیر اقتصاد صرف نظر کنند. 
در حال حاضر، تعداد امضاها به ۱۰2 امضاء رسیده است.« این اظهارنظر 
این ذهنیت را ایجاد می کرد که اگر کسی با استیضاح وزیر مخالف است، 

حتماً هدیه ای دریافت کرده است. 
شاید به همین دلیل است که مهرداد لاهوتی، نماینده لنگرود به اظهارنظر 
حاجی دلیگانی واکنش نشــان داده و گفت: »استیضاح حق نمایندگان 
اســت و نــه در این مجلس بلکه در مجالس گذشــته هم اتفــاق افتاده و 
آقای حاجی دلیگانی حق داشــتند که اســتیضاح را پیگیری کنند، اما 
حق نداشــتند به نمایندگان توهین کنند، به ما که چهار دوره اســت در 
مجلس هستیم توهین کردند. آقای حاجی دلیگانی با صحبت هایشان 
به نمایندگان توهین کردند و شــما باید به ایشــان تذکر می دادید. شأن 

برخی از نمایندگان پس از آنکه میرسلیم موضوع کیف های پر و هدیه به برخی 
از نماینــدگان را مطرح کرد، اعلام کردند که خودشــان بــا آن برخورد می کنند و 
دیگر نمایندگانی همچون عباس صوفی، نماینده همدان هم معتقدند که این 
موضوعات برگرفته از رفتارهای سیاســی اســت. گفت وگــوی هم میهن با علی 

صوفی در زیر آمده است: 

Ó  پس از اظهارات آقای میرسلیم درباره هدیه گرفتن برخی نمایندگان 
واکنش هــای تندی از طــرف مجلس صورت گرفــت و چرا مجلس به 
سرعت موضوع تشویش اذهان عمومی را مطرح کرد، آیا نیاز نبود اول 

بررسی انجام گیرد؟
باید این موضوعاتی که مطرح شده را از مطرح کنندگان پرسید اما نمایندگان به صورت 

شــبانه روزی برای حوزه  انتخابیه خود زحمت می کشــند و چنین 
موضوعاتی که مطرح شــده در مجلس و عملکرد نمایندگان 

وجود ندارد.
Ó  چطــور با اطمینــان می گوییــد که چنین 

موضوعی وجود ندارد؟
دســتگاه های نظارتی بر رفتار نمایندگان نظــارت دارند. 

شورای نگهبان و دستگاه های نظارتی بر عملکرد نمایندگان 
حتی در دوره نمایندگی هم نظارت کامل دارند و اگر )خدای 

نکرده( نماینده ای خــارج از عرف وظیفه خود رفتار 
کند قطعاً با او برخورد می شــود. ضمن آن که 

ما هیئت نظــارت بر رفتار نمایندگان را هم 

در مجلس داریم که براساس قانون بر عملکرد نمایندگان نظارت دارد. به همین سبب 
نماینده ای که خلاف اصول اساسی وظایف خود رفتار کند باید به این دستگاه ها و هیئت 

نظارت بر رفتار نمایندگان پاسخگو باشد.
Ó  اما شما به صورت قطعی می گویید که چنین موضوعی در مجلس 

وجود ندارد؟
ما از نزدیک شاهدیم که نمایندگان دغدغه بسیاری برای پیگیری مسائل حوزه انتخابیه 
و کشور دارند. بی انصافی است که فردی یک طرفه به قضاوت بنشیند و زحمات دیگران 

را هدر بدهد.
Ó  آقای میرسلیم در دوره پیشین نماینده مجلس بوده و عواقب چنین 

اظهارنظری را می داند. به نظر شــما چرا این موضــوع را مطرح کرده 
است؟

به هر حال بعضی از رفتارهای سیاسی باعث این اتفاق می شود. این رفتارها مردم را هم 
نگران می کند. کسانی که دنبال منافع سیاسی خود هستند، نگرانی مردم برایشان مهم 
نیست و می خواهند به خواسته سیاسی خود برسند. من جز تلاش نمایندگان برای 

رفع مشکلات منطقه ای و اعتلای کشور در موضوعات مختلف چیزی ندیدم.
Ó  چرا در دوره های گذشــته که موضوعات ماننــد گرفتن آپارتمان ها 

در مجلس مطرح شــد، واکنش ها به این شدت نبود و تشویش اذهان 
عمومی به حساب نیامد؟ آیا داخل مجلس بودن یا 
خارج مجلس بــودن روی مطرح کردن برخی 

از موضوعات تاثیرگذار است؟
این برخوردهای شخصی است. اما برداشت من از 

کلیات مجلس بود که گفتم. 

ادعاهای مطرح شده در عملکرد نمایندگان وجود ندارد
عباس صوفی نماینده همدان

نماینــدگان و قوه مقننه را با این حرفشــان له کردنــد و باید از نمایندگان 
عذرخواهی کنند.«

مالک شریعتی، نماینده تهران هم در این باره گفت: »متاسفانه بعضی از 
روابط ناسالم در حال شکل گیری است. این هشدار را می دهم که اگر این 
اتفاق رقم بخورد حتماً در صحن علنی تذکر می دهم و تحمل نمی کنیم 
افراد برای یک موضوع قانونی رفتار غیرقانونی انجام دهند. ایشان می تواند 
با نمایندگان جلسه بگذارد و توضیح دهد که چقدر در این اتفاقات نقش 
داشته است و بگوید که به من وقت بدهید.کمااینکه برای ما توضیح داد، 
اما قانع نشدیم. اما اگر قرار باشد روابط ناسالم شکل بگیرد و دولت بعضی 
از وظایف خود را گرو نگه  دارد، که اگر نمایندگان رای ندهند آن را انجام دهد 
یا انجام ندهد، یا مسائل ناسالم اقتصادی پیش بیاید، راجع به آن صحبت 

می کنیم و نمی گذاریم مجلس را آلوده کنند.«
علیرضا سلیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس نیز سعی کرد به این موضوع 
دامن بزند. او در صفحه خود در ایکس نوشــت: »چرا با اســتفاده از ابزار 
تهدید همراه با دستکاری در بازار ارز یا تطمیع، برخی به دنبال مانع تراشی 
در اســتفاده نمایندگان از حق قانونی خود برای استیضاح وزیر اقتصاد 
هستند؟! این رفتارها توهین به ساحت مجلس و نمایندگان محترم است.«
ابوالفضل ظهره ونــد، نماینده تهران هــم از تلاش برای دادن رشــوه به 
نمایندگان خبر داده و تاکید کرد: »شاهد موارد مختلفی از بی اخلاقی ها 
هستیم که برای تطمیع نمایندگان، کارت هدیه، بن های خرید و هدایای 
دیگری از ســوی بانک ها ارائه می شود تا استیضاح وزیر اقتصاد پیگیری 

نشود. این موارد با شأنیت و جایگاه نماینده و قوه مقننه تعارض دارد.«

پیشازمیرسلیمهممطرحشدهبود �
البته قبل از میرسلیم هم چنین موضوعی از سوی محمدمنان رئیسی، 
عضو کمیسیون عمران مجلس مطرح شد که با واکنش شدید نمایندگان 
مواجه شد. او در جمع دانشجویان درباره »اقلیت ویژه خوار« تاکید کرد: 
»اقلیتی از نمایندگان یا خودشــان برج ساز، ذینفع هستند و خانه خالی 
دارند. در مجلس واقعاً فضای عجیب و غریبی وجود دارد. ۱۰ نفر به یک 
نماینده برای انجام یک کار زنگ می زنند و فشــار می آورند یا ســفارش، 
تطمیع، تهدید و... می کنند. نماینده مجلسی که پابرهنه بوده و هیچی 
نداشته الان ۵۰ ملک به نامش دارد. خب چه کار کرده است؟ مگر مجلس 
چقدر به او حقوق داده اســت؟« )خانه اقتصاد / ۱۰ اردیبهشت ۱4۰4( 
بعد از آنکه نمایندگان در مجلس به اظهارنظرهای منان رئیسی معترض 
شــدند و خواســتند که هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان به این موضوع 
رســیدگی کند، او در صحن علنی مجلس تاکید کرد: »همان طور که در 
کلیپ منتشرشده مشخص است، در موضوع ویژه خواری، دوبار به صراحت 
بر واژه اقلیت تأکید شده است که نشان می دهد منظور، تنها گروه اندکی 
از نمایندگان بوده است و نه اکثریت که همواره افرادی خدوم و پاکدست 
بوده اند. از متن کامل صحبت ها به وضوح پیداست که منظور، نمایندگان 
ادوار گذشته مجلس بوده، نه مجلس فعلی؛ چراکه تأکید شده است که 
»اکنــون که دوره نمایندگی این اقلیت تمام شــده، دارای املاک متعدد 

شده اند« و این عبارت نمی تواند به نمایندگان فعلی اطلاق شود.«

جدالهایپیشینآقایرئیسومیرسلیم �
در تمام این مدت هیچ کسی درخواست نکرد که مدعی العموم به مطرح 
کردن دادن رشوه  یا هدیه به نمایندگان ورود پیدا کند اما حالا که میرسلیم 
این موضوع را مطرح کرده اســت، قالیبــاف می خواهد که قوه قضائیه 
ورود پیدا کند و با میرسلیم برخورد کند. برخی از تحلیل گران سیاسی و 
حتی برخی از نمایندگان این موضوع را به جدال های پیشین قالیباف و 
میرسلیم گره زدند. چراکه ســال ۱4۰۱ قالیباف بابت ادعای »رشوه ۶۵ 
میلیارد تومانی به نمایندگان مجلس برای رأی ندادن به تحقیق و تفحص 
از شهرداری تهران در مجلس دهم« شکایت کرد و میرسلیم در آن دادگاه 

مجرم شناخته شد اما به علی اصغر قهرمانی، وکیل قالیباف اعلام کرد: »با 
روشن شدن کذب بودن این اتهام، آقای قالیباف نسبت به آقای میرسلیم 
که به نظر می رسید براساس اطلاعات نادرست اظهارنظر کرده بود، اعلام 

رضایت کرد.«
علی خضریان، نماینده تهران با اشاره به اینکه به داستان اختلاف شخصی 
قالیباف و میرسلیم دخالت نمی کنم و در این مورد خودشان باید پاسخگو 
باشــند، گفت: »آقای میرسلیم باید دقیقاً پاســخ دهند که منظورشان 
چیســت. مگر اینکه بگویند در دوره حضور من کسی مرتکب این تخلف 
شده است. ایشان فقط در دوره یازدهم در مجلس بوده اند و به نظر می رسد 
از تجربه نمایندگی شان می گویند. من واقعاً معنای حرف آقای میرسلیم را 

نمی فهمم و وقتی آن را شنیدم آچمز شدم.«

تبلیغاتبرایرئیسمجلسماندن؟ �
البته میرســلیم اظهارنظر قالیباف را بی پاسخ نگذاشت. او با بیان اینکه 
»برای من عجیب بود که تخلف هایی که پیش از این، شخص خود ایشان 
جلویشــان را گرفته بود، حالا چرا این طور مطرح شــده اند«، تاکید کرد: 
»ایشــان خوب می دانســتند که آن کارها ایراد دارند. اما به طور ناگهانی، 
با نزدیک شدن به انتخابات هیئت رئیسه جدید مجلس در هفتم خرداد، 
مواضع تغییر کرد. به نظر می رسد برای جلب نظر نمایندگان، برخی مسائل 
سیاسی و تبلیغاتی مطرح شده است. کسی که بهتر از همه به موضوعات 
واقف اســت، خود آقای قالیباف رئیس مجلس اســت. بخش حراست و 
رئیس مجلس دقیقاً از جزئیات همه درخواست ها مطلع هستند؛ اینکه چه 
کسانی چه درخواست هایی می کنند، دلایل شان چیست، آیا موضوعات 
شــخصی است، بومی یا ملی. به خصوص مسائلی که به امنیت و صلاح 
کشور مربوط می شود، همه در اختیار ایشان قرار دارد.« او با اشاره به اینکه 
در دوران نمایندگی، من در هیچ کدام از اســتیضاح ها مشــارکت نکردم، 
افزود: »استیضاح ها را به صلاح نمی دانستم. با وجود مخالفت با عملکرد 
برخــی وزرا، آن زمان شــرایط کشــور طوری بود که اســتیضاح را راه حل 
نمی دانستم. البته چند سوال مطرح کردم، ولی از جنس سوال هایی که به 
سرنوشت عمومی کشور مربوط می شود، نه مسائل منطقه ای یا شخصی. 
در مواردی که ســوال کردم، محتوای آن ها کاملًا متفاوت از نوع سوالات 
معمول بود. حتی تعجب کردند از نوع سوالاتی که من مطرح می کردم. 
اما متأسفانه برخی اجازه طرح مسائل را نمی دهند. تحمل نقد و پرسش 
وجود ندارد.« میرسلیم تاکید کرد: »ما انتظار داشتیم رئیس مجلس پای 
وعده اش بایســتد، ولی ایشان عقب نشینی کرد.« با این اوصاف گرفتن 
رشــوه از ســوی نمایندگان و دادن هدیه از طــرف وزرا در هاله ای از ابهام 
است. چراکه همیشــه مطرح بوده و تکذیب و تایید ها، این موضوع را به 
کلاف سردرگمی تبدیل کرده است. حال باید دید مدعی العموم شفافیت 
لازم درباره تمام ادعاهای دوران گذشته را در دستور کار قرار می دهد یا تنها 

با میرسلیم به مقابله می پردازد تا واقعیت برای همگان مشخص شود.
میرســلیم موضوعاتی مطرح کرد که به مذاق نمایندگان مجلس خوش 
نیامد. درحالی که اگر او درباره نمایندگان سابق این موضوعات را مطرح 
می کرد حتماً از سوی بخشی از نمایندگان کنونی حمایت هم می شد. به 
نظر می رسد مجلس به جای آنکه درباره این اظهارنظر تحقیق کند، ترجیح 
داد برخورد سلبی، تند و بسیار سریع از خود نشان دهد. این رفتار مجلس 
شاید تبعاتی هم در پی داشته باشد؛ از جمله اینکه بسیاری از سوت زنان 
را به تأمل وامی دارد و این هراس را در دل آنها می نشاند که »شاید با  اعلام 
این موضوعات ســر از دادگاهی درآورند و موضوعــی که مطرح کرده اند 
دستخوش مرور زمان شــده، پاکسازی شوند.« اینکه سخنان میرسلیم 
از چه نوع اظهارنظر اســت و چقدر بر اساس شــواهد و قرائن بوده، فعلًا 
نمی شــود اظهارنظر کرد امــا به هر حال این نوع واکنش شــدید و طرح 
مباحثی مانند »تشویش اذهان عمومی« پیش از بررسی دقیق این نوع 

سخنان احتمالًا سرعت قطار سوت زنی و مقابله با فساد را کُند می کند.

تن نداده باشند...
من نظرســنجی ای در این مورد نکــردم اما طبق تجربه 
شــخصی خودم می گویم کــه میل به این ســمت پیدا 
نمی کند. چون کاندیداها می دانند اگر زیر بار این حرف ها 
بروند با ورود به مجلس یا ریاست جمهوری نمی توانند این 
موضوع را مدیریت کنند و حتماً زیرســوال می روند. این 
موضوع نیاز به مراقبت فردی اشــخاص دارد که حامیان 
انتخاباتی او را در مســیری اشتباه نیاندازند. البته شاید 
عددهایی که گفته می شود )مثل دو، سه میلیارد( برای 
انتخابات هزینه شود اما در شهرستان ها اینطور نیست. 
در شهرســتان ها عددها بســیار محدود اســت. تجربه 
شخصی من حاکی از این است که با تسهیلات تبلیغات 
صورت گرفت. شاید دولت راه را آسان کرده که کاندیداها 
بتوانند تســهیلات کم بهره بگیرند اما عددهای سنگین 
چندین میلیارد تومانی در شهرســتان ها وجــود ندارد. 
چرتکه ای که برخی از عزیزان مانند میرسلیم می اندازند 
اشتباه است. قاطبه نمایندگان اصلًا با عددهایی مانند، 
۱۰، 2۰ میلیارد تومان بیگانه  هســتند. این اطمینان را 
بــه مردم می دهم که فضای حاکم بر قوه مقننه، فعالیت 
شبانه روزی است و پیگیری مشکلات خرد و کلان است و 
دور از انصاف است که چنین موضوعاتی را مطرح و تمام 

نمایندگان را تخطئه کنند.

نگاهنماینده

محمدمنان رئیسی، عضو 
کمیسیون عمران مجلس 

قبل از میرسلیم چنین 
موضوعی را مطرح کرد 

که با واکنش شدید 
نمایندگان مواجه شد. 
او در جمع دانشجویان 

درباره »اقلیت 
ویژه خوار« تاکید کرد: 
۱۰ نفر به یک نماینده 

برای انجام یک کار زنگ 
می زنند و فشار می آورند 

یا سفارش، تطمیع، 
تهدید و... می کنند. 
نماینده مجلسی که 

پابرهنه بوده و هیچی 
نداشته الان ۵۰ ملک 

به نامش دارد. خب 
چه کار کرده است؟ 

مگر مجلس چقدر به او 
حقوق داده است؟


